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Băsescu: az RMDSZ zsarolással érte el a regionális átszervezés elhalasztását 
2011. június 30. - Krónika, transindex.ro, Erdély Ma, Marosvásárhelyi Rádió, Szabadság 

Az RMDSZ a politikai instabilitás veszélyével zsarolva utasította el az ország regionális 

átszervezését – jelentette ki Traian Băsescu államfő. „Nem tartom korrektnek, hogy egy 

kisebbséget képviselő partner etnikai érdekektől vezérelve megakadályozza a többség számára 

kedvező folyamatokat. Ez politikai erkölcs kérdése. A magyar kisebbség is része ennek az 

országnak” – fejtette ki az államfő a 10TV televízióban. „A zsarolásnak is van határa” – mondta 

Băsescu, aki szerint az RMDSZ azért tanúsított ellenállást az átszervezés ügyében, mert meg 

kívánja tartani a megyei tanácsokban meglévő erőfölényét, ragaszkodik a helyi tisztségekhez és 

klientúrákhoz. Máté András Levente, az RMDSZ képviselőházi frakcióvezetője 

„igazságtalannak” nevezte Băsescu vádjait. 

Ősszel jön a szakítópróba 
2011. július 4. - Krónika 

Amennyiben ősszel a kormány felelősségvállalással próbálja meg elfogadni az ország területi-

közigazgatási átszervezését a Traian Băsescu államelnök által javasolt óriásmegyés változatban, 

akkor az RMDSZ megszavazza az ellenzékkel együtt a bizalmatlansági indítványt, és kilép a 

kormányból – jelentette ki többek közt Máté András parlamenti képviselő, a Kolozs megyei 

RMDSZ elnöke a Járosi Andor Keresztény Kulturális Műhely Románia közigazgatási 

átszervezésének hatásai a magyar közösség életére címmel megszervezett fórumán, 

Kolozsváron. A politikus szerint egyértelmű, hogy Băsescu szándéka komoly, ugyanis már az 

RMDSZ vezetőivel megtartott megbeszélésen jelezte: felelősségvállalással is kész elfogadtatni a 

tervezetet. 

 

Semjén: ősszel döntünk a határon túli magyarok szavazati jogáról 
2011. július 1. - hirado.hu 

Ősszel döntés várható a határon túli magyarok választójogával kapcsolatban - mondta Semjén 

Zsolt pénteken a közszolgálati televízió Ma Reggel című műsorában. Semjén szerint az 

állampolgárság és a szavazati jog elválaszthatatlan. Miután az állampolgársági törvényt 97,7 

százalékos többséggel fogadta el az Országgyűlés, ebből az következik, hogy nem nagyon 

opponálható a határon túliak  szavazati jogának megadása. Minden magyar állampolgárt 

megillet a szavazati jog. A KDNP álláspontja szerint nem kellenek megyei listák, 

sem kompenzációs lista, ehelyett egy nagy országos lista legyen és ugyanarra a listára lehet 

szavazni Budapesten, Esztergomban, Siófokon, Pozsonyban, Sepsiszentgyörgyön is. 

 

„Lemondtam volna, ha nem szavazzák meg” 
2011. július 2. - Veres István - Új Szó 

Rudolf Chmel miniszterelnök-helyettes az Új Szónak adott interjúban elmondta, ha a parlament 

nem fogadta volna el a kisebbségi nyelvhasználati törvényt, akkor távozott volna posztjáról. A 

parlamenti vitát szerinte „az ellenzék részéről nem a tárgyilagosság, hanem a magyargyűlölet 

jellemezte”. Chmel úgy véli, hogy „a szlovák társadalom nem fogékony a mások problémáira”, 

„a kisebbségi kérdés a szlovákok számára a magyar kérdéssel azonos”. Chmel szerint elkeserítő, 

hogy az MKP visszalépésként tekint az elfogadott jogszabályra. Elmondta, a törvénytervezet 

első változatával magasra tették a lécet, végül azonban vállalható kompromisszum született a 
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kormánypártok közt. A politikus hozzátette: „A szlovák politika része, hogy a magyaroknak 

mindent fogvicsorgatva adnak meg. Még a keveset is.”  

 

 

Németh Zsolt: európai kérdés a kisebbségi nyelvhasználat 
2011. július 3. - MR1-Kossuth Rádió, hirado.hu 

A kisebbségi nyelvhasználat szabályozása és javítása fontos kérdés lesz a következő évek 

európai jogfejlődésében - mondta Németh Zsolt külügyi államtitkár a Magyar Rádió Vasárnapi 

újság című műsorában. Németh Zsolt szerint a lisszaboni szerződés elfogadásával az Európai 

Uniónak is lehetősége van arra, hogy az Európa Tanács által jóváhagyott nyelvi jogok chartájára 

támaszkodjon. Az államtitkár kijelentette: a határon túli magyaroknak fel kell készülniük arra, 

hogy a következő években meg kell jelenniük a nemzetközi színtéren is, meg kell születnie a 

határon túli magyarok önálló külpolitikájának, és bízik abban, hogy a magyar kormány e 

törekvés mögé tud állni. Elmondta, hogy a magyar kormány figyeli a szlovákiai nyelvhasználati 

jogokat, és úgy látja, hogy a szlovák kormányban örvendetes módon megvan a tárgyalási 

készség, de még hosszú út vezet az államnyelv és a kisebbségi nyelvek használatának 

egyensúlyáig. 

 

Nincs barátság Bukaresttel 
2011. július 2. - Szőcs Levente - Népszabadság 

A magyar–román viszony középtávon attól függ, hogy az uniós elnökség végeztével az Orbán-

kormánynak mennyire sikerül tompítania a demokráciaellenes döntéseit érintő amerikai és 

európai bírálatokat. A román politikum ugyanis mindig is „a divat után ment” – véli Bányai 

Péter Kolozsváron élő politikai elemző. A Népszabadságnak adott interjúban 

„megmosolyogatónak” nevezte Németh Zsolt azon mondatát, hogy történelmileg a legjobb 

állapotban van a magyar-román kapcsolatrendszer. „Nem állítanám, hogy nem volt rosszabb a 

kétoldalú viszony – például a Funar-korszakban vagy a Vacaroiu-kormány idején, a kilencvenes 

években –, de hogy olyan nagyon jó lenne, az látszat. Ezt a látszatot pedig az tartja fenn, hogy 

mindkét kormánypárt tagja a Néppártnak az Európai Parlamentben.” Arra a kérdésre pedig, 

hogy „Orbán Viktornak nem érdeke, hogy a magyar–román viszony jó legyen?” a politikai 

elemző a következőket válaszolta: „Nem igazán. Ha esetleg a gazdasági jellegű ígéretek nem is 

valósulnak meg, legalább hetente többször bizonyíthatják, hogy „jó magyarok”. A Fidesz–

KDNP-hívek fülében jól csengenek a román–magyar szóváltások.” 

 

Markó: az erdélyi magyarság csak önmagára számíthat 
2011. július 1. - transindex.ro, Új Magyar Szó 

„Az ország adminisztratív átszervezéséről zajló viták egyetlen pozitív hozadéka az, hogy 

egyértelművé vált: az erdélyi magyarság képes megakadályozni az ellene irányuló szándékokat, 

és senki másra, csak önmagára számíthat az őt érintő fontos kérdések megoldásában” – 

jelentette ki Markó Béla Zilahon, a Szilágy megyei önkormányzati vezetőkkel folytatott 
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megbeszélésén. A miniszterelnök-helyettes úgy értékelte, a többpártrendszer létjogosultságához 

hasonló történelmi butaság az a vélekedés is, miszerint nem baj, ha a versengés nyomán a 

magyarság kiesik a román parlamentből. „Ha nem vagyunk ott a parlamentben, négy év alatt 

teljesen átszervezik nélkülünk az országot. Egyértelművé vált az is, hogy rajtunk sem 

Magyarország, sem az Európai Unió nem tud segíteni, ha mi nem segítünk magunkon. 

Magyarország részéről ez idő alatt egyetlen erőtlen nyilatkozat, Brüsszelből pedig semmilyen 

reakció nem érkezett” – mondta. 

 

A megváltozott magyarországi finanszírozási rendszer a KMEI-nek is betett 
2011. június 30. - transindex.ro, Szabadság 

Szabó Árpád Töhötöm lett a kolozsvári állami felsőoktatás háttérintézményeként működő 

Kolozsvári Magyar Egyetemi Intézet (KMEI) új igazgatója. Veres Valér, az intézmény 

leköszönő igazgatója sajtótájékoztatón ismertette az elmúlt év tevékenységét. Elmondta, tavaly 

az intézet működését 22,9 millió forintból fedezték. Elhangzott, mivel az összeg nagy része 

Magyarországról érkezett, a finanszírozási rendszer átalakulása miatt nehéz helyzetbe került a 

KMEI. Az intézet jelen pillanatban azt sem tudja pontosan, miből finanszírozzák a következő 

fél év tevékenységét. 

 

Boc-ék „eltörölték” a Székelyföldet 
2011. július 1. - Krónika, transindex.ro 

Kiiktatta egy tavalyi dokumentumából a Székelyföld és a Barcaság megnevezését szerdai ülésén 

a Boc-kormány. A kabinet a tavaly áprilisban elfogadott, majd a Hivatalos Közlöny május 11-i 

számában megjelent, Illyefalva község címerének elfogadásáról szóló 402-es számú 

határozatából törölte a két régiót. Noha Gáti István kormányfőtitkár-helyettes szerint a 

döntésnek nincs köze az elmúlt hetek Székelyföld-ellenes hangulatkeltéséhez, a módosítás 

kapitulálásnak tűnik a román balliberális ellenzék támadássorozata előtt. 

 

Késleltetik a Sapientia-egyetem akkreditálását 
2011. július 1. - Krónika, transindex.ro 

Mélységesen csalódott a politikumban a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem rektora, 

Dávid László, aki szerint a politikusok egy része fékezi, másik része pedig nem segíti a 

felsőoktatási intézmény amúgy is elnyúlt akkreditációs folyamatát. Mint mondta, a késés 

várhatóan két-három évvel veti vissza a rangsorolási folyamatról lemaradó egyetemet. „Számos 

alkalommal kértem, valósággal könyörögtem, hogy hagyják a dolgokat haladni a maguk 

természetes útján. Mi, szakemberek végezzük a dolgunkat, végezzék a politikusok is a maguk 

teendőjét. Elvégre ez az egyetem mindannyiunk ügye. A Sapientia soha nem állt ide vagy oda, 

és nem sértette senkinek az érdekeit” – fakadt ki Dávid, hozzátéve, hogy eddig valóban hitte, a 

romániai magyarságnak azért van szüksége parlamenti és kormányképviseletre, hogy az ott 

ténykedő politikusok segítsék a közösség ügyeit. 
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VIP-ek és idősek a házsongárdi ökumenikus áhítaton 
2011. július 3. - transindex.ro, Erdély Ma, Duna Tv, Krónika, Új Magyar Szó, Szabadság 

Többségében idősekből álló, mintegy 400-450 fős tömeg gyűlt össze a szombaton délutánra 

meghirdetett ökumenikus áhítatra és csendes sétára a kolozsvári Házsongárdi temetőben, 

amelyet a sírkert védelmében, a hatóságok és a közvélemény figyelmének felkeltéséért 

szerveztek. Az ok: a több mint négy évszázados múltra visszatekintő és sok száz jeles 

személyiség nyughelyét jelentő temetőben évek óta rongálják a régi, főleg magyar sírokat, 

amivel szemben a hatóságok tehetetlennek bizonyultak. A békés demonstráció kezdeményezői a 

történelmi magyar egyházak képviselői és az EMNT voltak. 
 

Román katona verte a magyar teológiai rektort   
2011. július 01. – Magyar Hírlap – Kristály Lehel 

Vádat emeltek Romániában négy fiatalember ellen, akik két héttel ezelőtt baseballütővel 

megverték Oláh Zoltánt, a gyulafehérvári római katolikus teológiai intézet rektorát. Az 

ügyészség vádirata szerint a fiatalok magyarellenes szólamokat skandáltak, ezért 

diszkriminációra való felbujtással is megvádolták őket. Hírügynökségi jelentés szerint a négyek 

egyike a román hadsereg alkalmazottja.  

 

Dzurinda: megnyugodott a légkör a szlovák-magyar viszonyban 
2011. június 30. - MTI, bumm.sk, Új Szó Online 

Mikuláš Dzurinda szerint az elmúlt egy év alatt megnyugodott a légkör a szlovák-magyar 

viszonyban, a felek megtalálták a módját a kényes témák megvitatásának, és fokozatosan teret 

nyitnak a pozitív együttműködés számára. A szlovák külügyminiszter elmondta, a vitatott 

kérdések esetében Pozsony konkrét lépéseket kezdeményezett úgy a kétoldalú viszonyban, mint 

a nemzetközi intézmények talaján is. „Mindenki, aki elolvassa a Velencei Bizottság jelentését, 

megállapíthatja, hogy Európa már teljesen megértett minket olyan kérdésekben, mint az egyéni 

és a kollektív jogok, a kollektív kisebbségi önkormányzatok elfogadhatósága, illetve el nem 

fogadhatósága” – mondta Dzurinda, aki szerint „a Velencei Bizottság jelentéséből nyilvánvaló, 

hogy a nemzeti kisebbségekhez tartozó állampolgárokért is Szlovákia viseli a felelősséget, s 

erről nem is kíván lemondani”. 

 

Gašparovič másodszor sem írta alá a nyelvhasználati törvényt 
2011. június 30. - MTI, bumm.sk 

Másodszorra sem írta alá a szlovákiai kisebbségi nyelvhasználati törvény módosítását Ivan 

Gašparovič köztársasági elnök, de ez már nem akadályozza a jogszabály hatályba lépését. Az 

eredetileg május végén elfogadott jogszabályt, amelyet Ivan Gašparovič államfő megvétózott és 

egészében elutasításra javasolt, kedden szavazta meg újra a szlovák törvényhozás, de annak 

aláírását az elnök ezúttal is elutasította. Az államfő a döntését azzal indokolta, hogy a parlament 

változtatások nélkül fogadta el a jogszabályt, figyelmen kívül hagyva a kifogásait. 
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Új magyar nagykövet 
2011. június 30. - Új Szó 

Balogh Csaba személyében kap új magyar nagykövetet Szlovákia. Heizer Antal jelenlegi 

nagykövet szolgálati ideje ugyanis júliusban lejár. Balogh Csaba korábban a magyar 

külügyminisztérium Szlovákiáért is felelős osztályán tevékenykedett. Heizer Antal 2006-tól 

látta el a nagyköveti tisztséget. 

 

„Nyitottság, nyitottság, nyitottság” 
2011. július 2. - Veres István - Új Szó 

Heizer Antal leköszönő pozsonyi magyar nagykövetettel készült interjút közölt a pozsonyi 

magyar napilap. Elmondta, az elmúlt öt év legkellemetlenebb emlékei a politikai 

feszültségekhez kötődnek. „Sólyom elnök úr kitiltása az egyik ilyen kudarcélmény volt. 

Kudarcként könyvelem el azt is, amikor eldőlt, hogy a szlovákiai magyar politikai elit egy része 

kivált az MKP-ból” - mondta Heizer, aki szerint hosszú távon dől majd el, hogy „ez 

gyümölcsöző lesz-e vagy sem”. „Én eddig inkább csak a negatívumait tapasztaltam, és úgy 

gondolom, hogy ilyen nagyságú közösség csak egységes politikai képviselettel tudja 

hatékonyabban érvényesíteni az érdekeit. Az MKP mint egyedüli magyar kisebbségi párt 

viszont inkább kivételnek számított a Kárpát-medence magyar pártjai közt, Szerbiában és 

Romániában is megosztott a magyar politikai képviselet” – tette hozzá a diplomata. 

 

Mindent vissza? 
2011. július 1. - Molnár Iván - Új Szó 

„A kisebbségi nyelvek használatáról szóló törvény e heti parlamenti vitájában a Smer és a 

Szlovák Nemzeti Párt képviselői újra a szlovák nemzethalállal fenyegettek, azzal riogatva a 

szlovák választókat, hogy a kisebbségek nyelvi jogait bővítő jogszabály elfogadásával 

Szlovákia egy lépéssel újra közelebb került Dél-Szlovákia elszakadásához.” A szerző szerint „a 

magyar államérdek jelenleg azt diktálja, hogy a dél-szlovákiai magyarlakta régiók 

megmaradjanak Szlovákiának”. Ennek egyik oka, hogy a magyar politika „a szlovákiai magyar 

kisebbségen keresztül befolyásolhatja a szlovák politikai és gazdasági döntéseket”. Úgy véli, „a 

szlovák politikusok már nemegyszer bebizonyították, hogy úgy táncolnak, ahogy a magyar 

politikusok fütyülnek. Egy esetleges határrevízió csak fordítana a kockán. Az ezzel riogató 

szlovák politikusok számára tehát csak egy kérdésünk lehet: minek kellene Magyarországnak a 

problémás Dél-Szlovákia, ha – nagyrészt a szlovák politikusoknak is köszönhetően – már most 

hatalmat gyakorolhat egész Szlovákia felett?” 

 

Lassan elnéptelenedik Dél-Szlovákia 
2011. július 2. - bumm.sk, Felvidék Ma, Magyar Nemzet 

A Statisztikai Hivatal kimutatásai szerint Dél-Szlovákiában csökken a legnagyobb mértékben a 

népesség száma, miközben Szlovákia lakossága országos viszonylatban növekszik. A járások 

szerinti bontás rámutat, hogy Érsekújvár, Léva, Nagykürtös és Komárom a leggyorsabban 

elnéptelenedő járások közé tartoznak. Az adatokat közlő SME liberális napilap által 

megkérdezett demográfus szerint a déli járásokra már az előző évszázadokban is jellemzőbb 

volt a kisebb gyermekvállalási kedv. A szakember szerint a lakosság etnikai összetételének is 
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köze van a jelenséghez - északon a katolikus, családorientált közösségek dominálnak, délen 

viszont a magyar evangélikusok és reformátusok körében ezek az értékek kevésbé fontosak. 

 

Szabó Tímea: az LMP a felvidéki magyarok mellett is kiállt 
2011. július 3. - MTI, bumm.sk, Felvidék Ma, Szabad Újság, Új Szó Online 

Az LMP a megalakulása óta következetesen jár el kisebbségi-emberi jogi ügyekben, így nem 

csak a tibetiek, hanem két éve a Felvidéken élő magyarok érdekében is felemelte a szavát - 

közölte az ellenzéki párt országgyűlési képviselője vasárnap az MTI-vel. Szabó Tímea a 

közleményét Varga Mihály miniszterelnökségi államtitkárnak címezte, arra emlékeztetve a 

fideszes politikust, hogy az LMP azonnal felemelte a szavát a szlovákiai nyelvtörvény miatt. A 

közlemény szerint a Fidesz kongresszusán Varga Mihály azt állította: nem emlékszik, hogy 

amikor a felvidéki magyarok nyelvhasználatát korlátozta Szlovákia, akkor felemelték volna a 

szavukat a kisebbségi magyarokért. 

 

Berényi: új korszak kezdődött Magyarországon 
2011. július 3. - MTI, bumm.sk, Felvidék Ma, Szabad Újság, Új Szó Online 

Aki nem vállalja fel a magyarság megmaradásának igényét, az nem igazán demokrata - 

hangoztatta az MKP elnöke a Fidesz tisztújító kongresszusán. Berényi József örömét fejezte ki a 

MÁÉRT újbóli összehívása miatt. Szerinte az, hogy továbbra is működik KMKF, igazolja, hogy 

a magyar kormány nem szünteti meg azt, ami jó volt. Berényi szerint a mai kormányzati 

vezetők ésszerűen, racionálisan állnak hozzá a határon túli magyar politikához. Üdvözölte az 

alaptörvény elfogadását, mint mondta, Magyarországon elérték, hogy a nemzeti kisebbségek 

államalkotó tényezők legyenek. „Mi nagyon messze vagyunk ettől” - fogalmazott, hozzátéve: 

Magyarország megint példát mutatott mindenki számára. A szlovákiai politikus komoly 

előrelépésnek nevezte azt a passzust, hogy Magyarország nem csak felelősséget érez, hanem 

felelősséget visel a határon túli magyarok iránt. 

 

Slota: már nem egyedül harcolunk Európában Budapest csápjaival 
2011. július 3. - TASR, bumm.sk 

„Semjén már nyíltan arról beszél, hogy azon országok állampolgárai, akik megszerzik a magyar 

állampolgárságot, nem csak választhatnak majd, de választhatják is őket” – áll Ján Slota 

közleményben. Slota úgy véli, már az osztrákok is tudatosítják azt a tényt, hogy Magyarország 

erőszakos terjeszkedését mindenki kritizálja Európában, de senki sem tesz ellene semmit. 

Megdöbbenti őt, milyen arrogánsan nyilatkoztak a magyar vezetők, mert azt mondták, 

megvizsgálják a magyar kisebbség helyzetét Ausztriában. Az osztrák kormány ugyanis 

megnyitotta a kisebbségi nyelvhasználat és az államnyelvhasználat viszonyának kérdését. 

„Örülünk, hogy az SNS törekvései – visszaállítani a szlovák nyelv erős államnyelvi helyzetét 

Szlovákia területén Budapest kemény és könyörtelen csápjaival harcolva – indokoltak, és nem 

egyedülállóak Európában” – fogalmazott Slota.  
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Megteremtődtek a magyar-szerb megbékélés feltételei 
2011. június 30. - Vajdaság Ma 

Nikowitz Oszkár belgrádi magyar nagykövet a magyar EU elnökség hat hónapjáról nyilatkozott 

az Újvidéki Rádiónak. A stúdióbeszélgetés során az 1944-45-ös tényfeltárás késésére is 

rákérdezett a szerkesztő. “Egyrészt a történész vegyes-bizottságnak valóban el kell végeznie azt 

a munkát, ami rá van bízva. A dolog másik oldala viszont az, hogy ettől függetlenül, azt a 

bizonyos régen várt politikai megbékélést most már napirendre kellene tűzni. Ezen a téren azért 

tapasztalható előrelépés. A legutóbbi miniszterelnöki látogatáson egészen konkrét ígéretet 

kaptunk a szerb fél részéről. Egyébként a konkrét ígéret első fele már korábban, Schmitt Pál 

elnöki látogatása során elhangzott” – mondta a nagykövet. 

 

Nagy az érdeklődés a magyar nyelvtanulás iránt 
2011. június 30. - Muci Szántó Márta - Vajdaság Ma 

Az újvidéki nyelviskolákban sorra nyílnak a magyar nyelvtanfolyamok. A magyar 

állampolgárság lehetősége és az ezzel járó Európai Uniós kapukat megnyitó lehetőségek úgy 

tűnik, hogy ha a felgyorsult asszimilációt nem is képesek leállítani, de lelassítani igen. 

Újvidéken a magyarok körében 70 százalékos a vegyes házasságok aránya. A korábbi gyakorlat 

szerint a szülők többségében a szerb nyelvű iskolai oktatást választották gyerekeiknek és 

közben a magyar nyelvtudás elsorvadt. Az újvidéki Life Collage nyelviskolában tavaly két diák 

mutatott érdeklődést a magyar nyelv tanulása iránt. Most majd húszan vannak. Snežana Jokić 

igazgatónő elmondta, hogy az utóbbi másfél évben nőtt meg az érdeklődés. 

 

Közös közösségi küldetés 
2011. július 3. - Magyar Szó 

Korhecz Tamás MNT-elnök a Magyar Szónak adott interjúban a napilap főszerkesztőjének 

leváltása kapcsán úgy fogalmaz, hogy „egyes újságírók csőlátással tekintenek a fejlődésre és 

maximálisan kiemelik azokat az emberi hibákat, amelyek kétségtelenül jelen vannak a 

közösségben. Pont a közösségért viselt nagy felelősség miatt nem számít csúsztatásnak, ha 

inkább a pozitív dolgokat emeljük ki. Persze anélkül, hogy elhallgatnánk a negatív részleteket. 

De pontosan ezen a téren történtek aránytévesztések”. Korhecz hozzátette, hogy az általa 

vezetett intézményben „akármilyen intézkedés történik, azt megelőzi egy megbeszélés, 

egyeztetés a párttal. Ugyanígy történt ez a főszerkesztő leváltása előtt is. Tehát a döntések nem 

a politikán kívül történtek. Hazug és képmutató ember lennék, ha azt mondanám, hogy a 

VMSZ-nek ehhez semmi köze nem volt. Ugyanakkor ez nem azt jelenti, hogy kizárólag 

pártpolitikai érdekek voltak a meghatározóak a főszerkesztő leváltásánál”. 
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Magyarország növekvő presztízse erősítheti a kárpátaljai magyar oktatást 
2011. június 30. - MTI, Kárpátinfo, HírTV, Magyar Nemzet Online 

Magyarország és vele a magyar nyelv presztízsének növekedése erősítheti a kárpátaljai magyar 

oktatást – hangzott el a kárpátaljai Felsőszinevéren zajló XIX. Kárpátaljai Nyári Szabadegyetem 

oktatási kérdésekkel foglalkozó előadásán, ahol felszólalt Répás Zsuzsanna helyettes államtitkár 

és Aáry-Tamás Lajos oktatási ombudsman is. Orosz Ildikó, a Kárpátaljai Magyar Pedagógus 

Szövetség elnöke arra hívta fel a figyelmet, hogy Kárpátalján a magyar kultúra és a magyar 

nyelvű oktatás helyzete, presztízse esősorban attól függ majd, hogy mennyire erősödik meg a 

magyar állam és milyen válaszokat tud adni az Ukrajnában tapasztalható ukránosítási 

folyamatokra. Hangsúlyozta, Magyarország érdeke is, hogy a határon túli tehetséges fiatalok ne 

Kijevben, Pozsonyban vagy Bukarestben, hanem Magyarországon folytassák felsőfokú 

tanulmányaikat. Répás Zsuzsanna nemzetpolitikáért felelős helyettes államtitkár elmondta, a 

kárpátaljai magyar nyelvű oktatás kérdéseit fel kell vetni az ukrán-magyar kisebbségi vegyes 

bizottság várhatóan az ősszel sorra kerülő ülésén. „A jó ukrán-magyar kormányzati 

kapcsolatokat ki kell használni” – tette hozzá, és a megvitatandó kérdések között megemlítette a 

kárpátaljai magyar egyházi középiskolák ügyét, amelyek egy törvényváltozás miatt néhány éve 

kikerültek az ukrán állam által támogatott oktatási intézmények köréből. 

 

Németh Zsolt Kárpátalján: Ukrajna előtt is megnyílhat az EU-csatlakozás 
2011. július 2. - MTI, stop.hu 

Középtávon az Európai Unióhoz való csatlakozást lehetővé tevő integrációs folyamattá 

alakítható át az unió keleti szomszédságpolitikája. Ez Ukrajnát is érinti - mondta Németh Zsolt, 

külügyi államtitkár a XIX. Kárpátaljai Nyári Szabadegyetem tanácskozásán. Hangsúlyozta, 

„rövid távú feladataink között nem megkerülhető” az ukrajnai politikai életben háttérbe szorult 

kárpátaljai magyarok jövőképének kialakítása. Szerinte a civil, az önkormányzati, az oktatási, 

kulturális és egyházi kapcsolatok megerősödése mellett a magyar állam dolga az, hogy szükség 

esetén gyorsan és megfelelő hatékonysággal lépjen fel, mint ahogy például megtette, amikor a 

magyar állampolgárságért folyamadó kárpátaljaiakat indokolatlanul megfigyelték az ukrán 

hatóságok. 

Magyarok is bírálják az új osztrák nyelvhasználati törvényt 
2011. július 1. - Ágoston Zoltán - MTI, Népszabadság, volksgruppen.at 

Ausztriai magyar, horvát, illetve szlovén nemzeti kisebbségi szervezetek bírálták a 

nyelvhasználatról szóló törvénymódosítási javaslatot egy pénteki bécsi sajtótájékoztatón. A 

Karintiai Szlovénok Tanácsa szerint a javaslat több ponton is visszalépés az előzőleg született 

politikai megállapodáshoz képest. A szervezet hiányolja a szövegből a memorandumnak az 

iskolák kétnyelvű feliratairól szóló részét és a kisebbségi egyesületeknek perképességet 

biztosító elemet. Deák Ernő, az Ausztriai Magyar Egyesületek és Szervezetek Központi 

Szövetségének elnöke, az ausztriai magyar népcsoporttanács elnöke a sajtótájékoztatón úgy 

fogalmazott, természetesnek tartja, hogy a népcsoportoknak kölcsönösen szolidárisaknak kell 

lenniük egymással. Deák az MTI-nek nyilatkozva hangsúlyozta, hogy az érintett területeken 

nem csak a települések nevét, de a középületek és közterületek elnevezését is két nyelven 
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kellene feltüntetni. „Az ausztriai magyar kisebbség nyelvi asszimilációja nagyon előrehaladott. 

A huszonnegyedik órában vagyunk” - fogalmazott. Hozzátette, továbbra is érdeklődéssel várják 

egy másik, az úgynevezett népcsoport-törvényt érintő törvénymódosítási folyamat eredményét. 

 

Huzavona a szlovén feliratok körül 
2011. július 4. - MTI, Népszabadság 

Elutasította a karintiai helységnévtáblák ügyében benyújtott törvénymódosítási javaslat 

újratárgyalását az osztrák köztársasági elnök. Heinz Fischer az ORF osztrák közszolgálati 

televízióban úgy vélekedett, hogy a javaslatot, a fél évszázados vitát megoldva a következő 

héten meg kell szavaznia a parlamentnek. Az újratárgyalás csak „frusztrációhoz vezetne” – 

mondta. A megállapodást a karintiai tartományi kormány, az osztrák szövetségi kormány és a 

karintiai szlovén kisebbségi szervezetek írták alá áprilisban. Egy alkotmányos erejű törvényt 

módosítva rögzítenék 164 dél-karintiai vegyes lakosságú településen a kétnyelvű táblák 

használatát. Ez kétszer annyi, mint ahány községben jelenleg kétnyelvű megnevezést 

használnak, s kompromisszumot jelent egyrészt a tartományi szlovén népcsoport, másrészt a 

karintiai politikai vezetés korábbi álláspontja között. 
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